
Protokół Nr III/2014
sesji Rady Miejskiej w Nowogardzie 

       z dnia 22 grudnia i 29 grudnia 2014 roku

odnośnie uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Nowogard 
   z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi

   działalność pożytku publicznego w 2015 r.

Stan radnych: - 21
 Obecnych – 20 – w dniu 22 grudnia 2014 r.
 Radni nieobecni: Stanisław Saniuk
 Obrady rozpoczęto o godz. 12.00, zakończono o godz.12.07.

Obecnych - 20 - w dniu 29 grudnia 2014 r. 

Radni nieobecni: Piotr Słomski

Obrady rozpoczęto o godz. 9  00  ,   zakończono   o godz. 17.20.

i)  uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Nowogard 
   z organizacjami   pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi
   działalność pożytku publicznego   w 2015 r.,

A.  Wróblewska  Kierownik  Wydziału  RLFiS  szczegółowo  przedstawiła  projekt  uchwały.
Uzasadnienie stanowi załącznik do uchwały.

Przewodniczący  Rady  przedstawił  stanowisko  Zachodniopomorskiej  Federacji  Pozarządowej  w
związku z projektem uchwały w sprawie Programu współpracy Gminy Nowogard z organizacjami
pozarządowymi  na  rok  2015  (w  załączeniu).  Następnie  przedstawił  pismo  z  Nowogardzkiego
Forum  Pozarządowego  dotyczące  zaniepokojenia  związanego  z  przeciąganiem  się  w  czasie
przyjęciem rocznego programu współpracy Gminy Nowogard z organizacjami pozarządowymi i
innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego w 2015 roku (w załączeniu).

Przewodniczący Rady otworzył dyskusję. 

Radny M. Wolny zapytał czy jeśli uchwała zostanie przyjęta o innej treści to o jaki okres przesuną
się konkursy?

Radny  M.  Nieradka  odnosząc  się  do  odczytanego  stanowiska  Zachodniopomorskiej  Federacji
Pozarządowej stwierdził, że przysłuchiwał się szczególnie i ma wrażenie, iż odpowiedź jest taka
jakie jest zadane pytanie. Jego zdaniem pytanie było zadane fałszywie i odpowiedź jest fałszywa bo
chyba ktoś przekazał władzom Federacji, że radni chcą wejść w skład komisji konkursowej a jak
sobie przypomina to nikt o tym nic nie mówił. Dobrze by było, aby Federacja stanęła z radnymi
twarzą w twarz a nie wypisywała coś nie mając żadnej wiedzy na temat o którym rozmawiano na
sesji Rady.

Radna L.  Bogus odnosząc się  do roku 2010 stwierdziła,  że  po wyborach poprzedniej  kadencji
sytuacja taka miała identyczne miejsce. Nie można było również dojść do porozumienia. Wówczas
konsultacje  społeczne  odbywały  się  na  okrągło  przez  okres  kilku  miesięcy.  Przedstawiciele
organizacji byli zapraszani na spotkania, które w efekcie niczego nie dały. Następnie ustabilizowała
się sytuacja i przez kilka lat było spokojnie. Stwierdziła, że w dniu dzisiejszym na ostatnią chwilę



chce się zmieniać skład komisji konkursowej natomiast można tą uchwałę przegłosować. Co do
zmian w komisji konkursowej  to można już zacząć zmiany od przyszłego roku. Dodała, że Rada
będzie  perfekcyjnie  przygotowana  na  grudzień  roku  2015  dążąc  do  przegłosowania  uchwały z
organizacjami na rok 2016. Dodała, że taka jest jej propozycja. 

Radny  B.  Gała  zaproponował,  aby  podjęta  uchwała  w  powyższym  zakresie  obowiązywała  na
następne 4 lata a nie jak pierwotnie jest napisane, że na okres jednego roku. Następnie w imieniu
Klubu Radnych „Wspólny Nowogard” zawnioskował o wprowadzenie zmian do uchwały tj. w §11
ust.2 lit.a o treści: czterech przedstawicieli organizacji pozarządowych delegowanych przez Forum
Organizacji Pozarządowych działających na terenie gminy Nowogard, o wprowadzenie zmian do
uchwały tj. w §11 ust.2 lit.b o treści: trzech przedstawicieli właściwych merytorycznych wydziałów
Urzędu Miejskiego gminnych jednostek organizacyjnych wybranych przez Burmistrza Nowogardu,
o  wprowadzenie  zmian  do uchwały  tj.  w §  11  ust.3  o  treści:  członkowie  komisji  konkursowej
wybierają  spośród  siebie  w  głosowaniu  tajnym  zwykłą  większością  głosów  swojego
przewodniczącego, o wprowadzenie zmian do uchwały tj. w §11 ust. 8 o treści: decyzja o wyborze
podmiotów,  które  uzyskają  dotację  oraz  wysokości  dotacji  podejmuje  Rada  Gminy  w  formie
uchwały, decyzja ta jest ostateczna i nie przysługuje od niej odwołanie. 

Radny A.  Kania  stwierdził,  że  po raz  kolejny słyszy to  samo,  ze  nie  ma czasu,  wszyscy  chcą
pracować.  Jeśli  chce  się  coś  zrobić  w  imię  sprawiedliwości  społecznej,  żeby  te  środki  były
należycie i odpowiednią drogą podzielone to się robi larum, że nie ma czasu. Jego zdaniem Rada
ma czas bo po to ludzie ją wybrali, że siedźmy nawet po 12 godzin ale róbmy to faktycznie dla tych
ludzi a nie tylko slogany ja chcę pracować a przewodniczący nie daje. Dodał, że z wypowiedzi
radnych okazuje się całkiem coś innego. Jego zdaniem należy podjąć tą uchwałę taką, że zadowoli
nie tylko jednostki, które poparły Burmistrza w wyborach lecz wszystkie jednostki, które złożyły
oferty zgodne z regulaminem  itd. Nadmienił, że co roku składał oferty dużej organizacji i z tytułu
tylko tego, że był w opozycji nie uzyskał żadnej złotówki toteż wszystkie imprezy organizował
tylko i wyłącznie na własny koszt. 

Radny M. Wiatr stwierdził, że nie można uchwalić regulaminu na okres 4 lat, bo każda gmina ma
obowiązek co roku przygotować taką uchwałę i ogłosić ją w Dzienniku Urzędowym Województwa
Zachodniopomorskiego. Następnie zgodził się z tym, że proporcja przedstawicieli w organizacjach
pozarządowych jest zła i powinno być 3 przedstawicieli Burmistrza i 4 przedstawicieli organizacji.
Konsultacje trwały od dnia 13 października  do 28 października ubiegłego roku. W momencie kiedy
Rada zmienia ten projekt uchwały i  robi konsultacje rozpoczynające się z dniem 30 grudnia to
kończą się one 14 stycznia 2015 r. to do końca stycznia można tę uchwałę przyjąć a na początku
lutego organizacje otrzymają pierwsze pieniądze. 

Radna L. Bogus w odpowiedzi dla radnego A. Kani zapytała gdzie on był przez kilka lat , że zawsze
za pięć dwunasta trzeba takie decyzje podejmować a można było pracować już od stycznia nad tymi
sprawami, rok wcześniej. Następnie stwierdziła, że organem administracji publicznej jest Burmistrz
dlatego radni muszą się liczyć z decyzją taką, iż jeśli nie podejmą właściwej decyzji to Burmistrz
może podać do sądu lub wojewody, który jak się przychyli i właściwie jesteśmy ugotowani i będzie
to niezaradność Rady. Ponownie zaproponowała, aby nad tymi wszystkimi zmianami pracować już
od stycznia 2015 roku.

Radny B. Gała zapytał gdzie można znaleźć zapis, że te zmiany wymagają konsultacji społecznej?

Radny M. Wolny zapytał czy komisja konkursowa jest ciałem doradczym dla Burmistrza czy to jest
ciało decyzyjne?

Radna  L.  Bogus  odpowiedziała,  że  ww.  komisja  jest  ciałem  doradczym  Burmistrza  a  ciałem



decyzyjnym jest Burmistrz. 

Radny M. Wolny stwierdził, że jeśli są te trzy miejsca w projekcie uchwały to czy przedmówczyni
ma taką informację ile osób zgłasza chęć uczestnictwa w komisjach konkursowych?

Radna L. Bogus odpowiedziała, że z tego co wie z rozmów nieoficjalnych  to ludzie z jej okręgu
wyborczego nie za bardzo się rwą do dobrego, bo to jest multum pracy. Na dzień dzisiejszy jest ok.
70  organizacji  pozarządowych  i  każda  osoba  musi  te  70  wniosków  przejrzeć  od  strony
merytorycznej czy są w porządku.  

Sekretarz Gminy A. Biegańska Sawicka odnosząc się do kwestii dotyczącej czy jednoroczny, czy
wieloletni plan, czy konsultacje stwierdziła, że wnioski radnego B. Gały zmierzają do zmiany stanu
komisji  konkursowej.  Następnie odczytała  przepis  formalny z ustawy o działalności organizacji
pożytku publicznego i  o  wolontariacie  tj.  art.15 ust.2a mówi,  że organ administracji  publicznej
ogłaszając otwarty konkurs powołuje komisję konkursową w celu opiniowania złożonych ofert,
art.15 ust.  2b mówi,  że skład komisji  konkursowej powołanej  przez organ jednostki samorządu
terytorialnego wchodzą przedstawiciele organu wykonawczego tej jednostki. Zaznaczyła, że przepis
mówi,  iż  to  zależy  od  Burmistrza  jaką  powoła  komisję  konkursową.  Dodała,  że  to  jest  ściśle
formalny przepis. 

Radny M. Nieradka przysłuchując się tej dyskusji  stwierdził, że trudno jest stwierdzić do końca kto
chce lepiej.  Na pewno jest kilku przedstawicieli powiązanych z organizacjami pozarządowymi i
każdy by chciał na swoją stronę linkę przeciągnąć. Stwierdził, że niesprawiedliwości przy podziale
środków na organizacje pozarządowe jest wiele i ten regulamin jego osobistym zdaniem wymaga
paru zmian. Z tego co wyjaśniła Sekretarz Gminy to właściwie po co jest ta komisja jak wszystkie
decyzje podejmuje  Burmistrz.  Nikt  Burmistrzowi  nie  zabiera  tego prawa i  niech  on podejmuje
własne decyzje. Rada jest czynnikiem społecznym, który powołuje tą komisję, żeby mu pomogła.
Jeśli Burmistrz uważa, że ta komisja będzie mu przeszkadzać to jest jego problem. Jest to kolejne
podejście Burmistrza, który nie potrafi się ze społeczeństwem podzielić nawet fragmentem swojej
władzy czy obowiązków, bo on mówi wszystkim wprost ustami p.  Sekretarz,  że możecie sobie
powołać 5 członków z tej  opcji a 10 członków z tamtej opcji to. Stwierdził, że  i tak ja za Was
podejmę  tą  decyzję   tak  jak  będzie  mi  się  podobało. Nadmienił,  że przed  wyborami  byliśmy
świadkiem pewnych lojalek podpisywanych przez organizacje pozarządowe i nie oszukujmy się, bo
pewnie jest tak, że te organizacje chcą, żeby Burmistrz  za wyrażone poparcie spłacił ich dług.
Osobiście  uważa,  że  proponowany  projekt  współpracy  tyle  naszkodził,  że  na  pewno  tego  nie
poprze. 

Burmistrz R. Czapla zaapelował i poprosił o to, aby rozmawiać merytorycznie a nie personalnie.
Ponadto  jest  mu  przykro,  że  przedmówca  mówi,  iż  Rada Miejska  to  jest  czynnik  społeczny a
Burmistrz to co – nie wybrany przez społeczeństwo? Zaznaczył, że nie zgadza się na formułowanie
tego typu tekstu. Burmistrz tak samo jak i radny jest czynnikiem społecznym i jest wybierany przez
mieszkańców a jak ktoś nie wierzy to niech zajrzy w urnę wyborczą albo niech się odwoła jeszcze
raz do wyborów. Stwierdził, że tak samo jest czynnikiem społecznym jak i przedmówca. Osobiście
nie zgadza się na taką demagogię. Dodał, że Burmistrz jest po to żeby pracować merytorycznie,
nikogo nie obraża ani nikomu nie ubliża. Poprosił o to samo radnego M. Nieradkę. 

Radny A. Kania poprosił o poddanie pod głosowanie zgłoszonych wniosków i zamknięcie tematu. 

Radny B. Gała odnosząc się do ust.8 w §11 zapytał czy jest możliwość, żeby Rada decydowała o
wyborze podmiotów, które uzyskają dotacje, czy Rada jako organ stanowiący może podejmować
decyzje ostateczne?



Sekretarz Gminy A. Biegańska Sawicka odpowiedziała, że przyznanie środków to jest zaciągnięcie
zobowiązania  finansowego.  Można  się  opierać  na  ustawie  o  finansach  publicznych  a  przede
wszystkim w ustawie o samorządzie gminnym gdzie jest napisane, że budżet wykonuje Burmistrz i
on tylko i  wyłącznie decyduje o zaciąganych zobowiązaniach  bądź przydzielanych środkach w
formie dotacji. Zaznaczyła, że z tego względu nie widzi możliwości prawnych, aby był zapis, iż
organ stanowiący decyduje ile dana organizacja otrzyma  Jest to niezgodne z ustawą o finansach
publicznych gdzie jest wyraźnie napisane, że organ wykonawczy gminy wykonuje budżet. 

Radny  M.  Nieradka  stwierdził,  że  jeśli  przedmówczyni  uważa,  iż  jest  kolizja  prawna  to
poprosił o napisanie pisma do wojewody, zakwestionowanie uchwały i Rada będzie jeszcze raz
nad nią pracować. 

Burmistrz R. Czapla stwierdził,  że rozumie, iż niektórym radnym mogą się nie podobać zapisy
ustawy o samorządzie terytorialnym dzielące kompetencje między Burmistrzem a Radą ale trzeba
to przyjąć do wiadomości. Dysponentem budżetu jest Burmistrz i przedmówca tego nie zmieni. To
są zapisy prawne. Można iść tym wariantem, że Rada może wszystko co chce przyjąć w drodze
uchwały lecz jest zapowiedź jednego czy drugiego forum, że będzie to kierowane do wojewody,
który może to rozpatrzeć np. w marcu lub kwietniu i połowa organizacji pozarządowych padnie bo
konkurs nie zostanie ogłoszony. Stwierdził, że Rada musi mieć tego świadomość. Osobiście chce
Radzie uświadomić jakie są drogi i możliwości,  bo Rada podejmie decyzję ale z tą świadomością
co się może dalej dziać. Kończąc stwierdził, że Rada bierze na siebie ciężar odpowiedzialności bo
podejmuje uchwałę. 

Radny A.  Kania  stwierdził,  że  jeśli  jest  taka  wola  Rady,  aby propozycje  odrzucić  to  niech  je
przegłosuje a jeśli jest wola Rady, aby przyjąć to niech Rada przyjmie. Dodał, że nie ma co się
martwić w kwestii co będzie wojewoda robił.

Radny M. Nieradka stwierdził, że od tego jest wojewoda żeby błędne decyzje Rady zaskarżał.
W zeszłej  kadencji  było tak,  że Burmistrz mógł sobie przez Radę przeprowadzać wszystko bez
dyskusji bo miał większość. Burmistrz jest od tego, aby przekonać radnych do swoich racji i od
tego, aby wykonywać zalecenia i postanowienia Rady a nie odwrotnie. Stwierdził, że Rada stanowi
prawo miejscowe a Burmistrz ma obowiązek to prawo respektować. 

Radna  L.  Bogus  stwierdziła,  że  na  początku  chodziło  o  skład  komisji  konkursowych  a  teraz
przechodzi się do spraw budżetowych. Jej zdaniem to powinno wyglądać w ten sposób, że każdy z
zainteresowanych radnych tą tematyką napisze jakiś projekt na ten temat i jeszcze raz powtarzam,
że zaczynamy punkt po punkcie od następnej Rady i będziemy każdy punkt realizować, abyśmy byli
perfekcyjnie  przygotowani  na  rok  2016.  Następnie  zgłosiła  wniosek  formalny  o  zamknięcie
dyskusji. 

Przewodniczący Rady poddał ww. wniosek pod głosowanie. 

W głosowaniu powyższy wniosek  został jednogłośnie (20 głosów za) przyjęty. 

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie wniosek o wprowadzenie zmian do uchwały tj. w
§11 ust.2 lit.a o treści: czterech przedstawicieli  organizacji  pozarządowych delegowanych przez
Forum Organizacji Pozarządowych działających na terenie gminy Nowogard, 

W głosowaniu ww. wniosek został większością głosów (11 głosów za, 1 głos przeciw, 8 głosów
wstrzymujących się) przyjęty.

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie wniosek o wprowadzenie zmian do uchwały tj. w



§11  ust.2  lit.b  o  treści:  trzech  przedstawicieli  właściwych  merytorycznych  wydziałów  Urzędu
Miejskiego gminnych jednostek organizacyjnych wybranych przez Burmistrza Nowogardu, 

W głosowaniu ww. wniosek został większością głosów (10 głosów za, 2 głosy przeciw, 8 głosów
wstrzymujących się) przyjęty.

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie wniosek o wprowadzenie zmian do uchwały tj. w 
§ 11 ust.3 o treści: członkowie komisji konkursowej wybierają spośród siebie w głosowaniu tajnym
zwykłą większością głosów swojego przewodniczącego.

W głosowaniu ww. wniosek został większością głosów (11 głosów za, 2 głosy przeciw, 7 głosów
wstrzymujących się) przyjęty.

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie wniosek o wprowadzenie zmian do uchwały tj. w
§11 ust. 8 o treści:  decyzje o wyborze podmiotów, które uzyskają dotację oraz wysokości dotacji
podejmuje  Rada Gminy w formie uchwały,  decyzja ta  jest  ostateczna i  nie  przysługuje  od niej
odwołanie. 

W głosowaniu ww. wniosek został większością głosów (10 głosów za, 5 głosów przeciw, 5 głosów
wstrzymujących się) przyjęty.

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie przyjęcie uchwały wraz z ww. przyjętymi do niej
poprawkami.

Wobec braku głosów w dyskusji Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie uchwałę bez odczy-
tania, na co radni wyrazili zgodę. 

W głosowaniu uchwała w sprawie uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Nowogard  z
organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publiczne-
go w 2015 r., została przyjęta większością głosów (13 głosów za, 6 głosy przeciw, 1 głos wstrzymu-
jący się). Tekst uchwały stanowi załącznik do protokółu.


